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* نمایندگان لیبرال مجلس دوره گذشــته که با خانم موگرینی عکس ســلفی 
می گرفتند کجا و نمایندگان مجلس انقلابی امروز که با افتخار کنار روســتائیان 
کشور پای درددل آنان می نشینند کجا؟ اگر در تمام عرصه های مدیریتی چنین 
مدیرانی با مدیریت جهادی قرار بگیرند کشور واقعا از هر جهت متحول خواهد شد.
0938---8688
* سفر رئیس محترم مجلس با هیئت همراه به خوزستان و بازدید از 35 نقطه در چند 
روز حرکت امیدآفرینی برای ملت و به ویژه مردم این منطقه می باشد. طبیعی است 
که افراد بی بهره از مدیریت جهادی نسبت به این حرکت انقلابی حسادت می کنند.
0936---4249
* آقای قالیباف! ضمن تشکر از این سفر پربرکت، امید است در گام دوم انقلاب و 
با شکل گیری مجلس انقلابی، نهضت محرومیت زدایی از مناطق محروم کشور به 
معنای واقعی کلمه صورت گیرد تا شاهد این صحنه های دردناک نباشیم. اکتفا به 

تهران و مراکز استان ها خطایی نابخشودنی است.
سیدطباطبایی
* سفر انقلابی دکتر قالیباف به استان خوزستان، جیغ مدیران روزنامه اعتماد و... 
را درآورده اســت. دل این جماعت طبق بیان قرآن کریم مریض است ولی مدعی 
اصلاح طلبی اند آنان به دوره مسئولیت خود بنگرند که گامی برای حل مشکلات 
مردم برنداشــته اند و وقتی عملکرد کوتاه مدت نماینــدگان جهادی را می بینند 

برایشان سخت است!
3949---0912 و 0049---0911
* نوع قلمفرسایی روزنامه های زنجیره ای در مورد سفر رئیس مجلس به خوزستان یا 
نشان دهنده کینه و عداوت این روزنامه هاست یا علامت بی سوادی دست اندرکارانشان. 
واقعــا نمی دانند نمایندگان مجلس در برابر تمام ملت مســئولند نه صرفا حوزه 
انتخابیه شــان؟! اصلاح طلبان غربگرا می خواهند هرگونه حضور انقلابی و جهادی 

برای حل مشکلات مردم را با تمام توان سرکوب کنند!
عمیدی - تهران و علی کربلایی - قزوین
* مگر خون رئیس جمهور رنگین تر از خون دانش آموزان است که آنها باید در سر 
کلاس ها حاضر شوند ولی رئیس جمهور از حضور در مدارس برای زدن زنگ افتتاح 

مدارس پرهیز کند؟!
سوری
* اهانت تکراری نشریه فرانسوی به مقدسات اسلامی، بی تردید حرکتی نیست که 
خارج از مدیریت هیئت حاکمه جنایتکار و متجاوز این کشور و به دور از انتظار باشد... 
لیکن جای تاسف و شرمساری است که با تمام این رویدادهای نامیمون دشمنان 
تاریخی و قسم خورده انقلاب و نظام اسلامی با مقدسات، متولیان دیپلماسی کشور 

برخورد شایسته و انقلابی را با آن ندارند.
0903---9219
* رئیس جمهور خرداد 92 گفت، من سرهنگ نیستم، حقوقدانم و هیچ گاه رفتارم 
پادگانی نیست. ولی امسال در آغاز سال تحصیلی دانش آموزان گفت؛ امسال، سال 

نظم و انضباط است مثل پادگان های نیروهای مسلح! 
عسگری
* ما دفاع تمام قد رئیس دولت دوازدهم از ســند ذلت بار 2030 را از یاد نمی بریم 
که گفت: »من از این ســند 2030 نخواهم گذشت. تا  آخر دولت دوازدهم دنبال 
می کنم!« اگر رئیس دولت این حساسیت و جدیتی را که برای این سند پرخسارت 
از خود نشان داد، یک درصد آن را هم برای اقتصاد مقاومتی می گذاشت الان کشور 

دچار این همه بحران و مشکلات نبود. و ذلک هو الخسران المبین.
نیکنام - قم
* به گاو های شیرده ترامپ یعنی آل سعود، آل خلیفه و آل نهیان عرض می کنم به 
یــاری حضرت حق به زودی چوب این خودفروختگی، نوکری و خیانت خود را به 
ملت و آرمان  فلسطین خواهید خورد و این وعده حتمی قرآن کریم است که زمین 

را ارث مستضعفین قرار داده است.
طلبه ای از شرق کشور

* گزارش آژانس از همکاری های صمیمانه ایران حکایت دارد. در اخبار هم آمده بود 
توسط مسئولین کشور اجازه بازدید از دو سایت مورد نظر آژانس نیز داده شده پس 
چرا در قبال این همه همکاری با آژانس گشایشی در تحریم ها به وجود نمی آید؟ 
این جاده یکطرفه به نفع غرب و به ضرر کشور تا کجا قرار است ادامه داشته باشد؟
0911---0049
* آقای رئیس جمهور! قبل از برجام که قلب رآکتور اراک با بتن پر نشده بود و 12 
هزار ســانتریفیوژ جمع نشده بود و 9700 کیلو اورانیوم غنی شده به خارج ارسال 
نشده بود، روزانه یک میلیون بشکه نفت با قیمت بیش از صد دلار برای هر بشکه 
صادر می شد. حال با وارد آوردن خسارت سنگین به صنعت هسته ای و عدم اجرای 
تعهدات طرف های مقابل، نه تنها از لغو بالمره تحریم ها خبری نیست بلکه از میزان 
صادرات نفت هم به شدت کاسته شده است. آیا مقاومت و ایستادگی جواب می دهد 

یا مذاکرات بی حاصل و تسلیم؟!
نوربخش - مشهد مقدس
* وزیر خارجه آمریکا از آن طرف دنیا اعلام کرده نمی خواهیم حشدالشــعبی در 
دولت عراق شرکت داشته باشد. خطاب به این یاوه گویان باید گفت شما پای خود 
را از روی گلوی سیاه پوســتان آمریکایی بردارید نیازی نیســت که برای دیگران 

تعیین تکلیف کنید.
0912---2907
* خیابان 17 شــهریور به سمت میدان شهدا، روبه روی خیابان شهید مهدوی پور 
زباله ها رها شــده و این مکان را جولانگاه موش ها و گربه ها کرده است. مسئولین 

شهرداری نظافت شهر را جدی تر بگیرند.
0935---2846
* 11 سال قبل دولت گروهی از کارمندان را که 25 سال سابقه کار داشتند با 30 
سال سابقه کار بازنشسته کرد ولی الان در افزایش حقوق کارمندان متوجه شدیم که 
درصد افزایش حقوق این عده نسبت به سایر بازنشسته ها پایین تر بوده است! چرا؟
0915---0396
* برای زدن واکسن بچه به یکی از چندین مرکز بهداشت شهر ... مراجعه کردیم. 
کارمندانش از فرط بیکاری اسم و فامیل بازی می کردند! در این شرایط بد اقتصادی 
کشور چه ضرورتی است که در هر محله یک خانه بهداشت راه اندازی شده و هزینه 

بیهوده روی دست دولت بگذارد.
0915---3859
* درصد بالایی از شهروندان جامعه مستاجرند با وضعیتی که مسکن پیدا کرده مردم 
خانه به دوش زندگی شــان نابود شده است. چرا دولت و دولتمردان برای خانه دار 

شدن مردم تدبیر عملی و شدنی نمی اندیشند؟
0919---9691
* از وزیر محترم بهداشت و رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران درخواست می شود 
درخصوص تسهیل تایید پایان نامه های دانشجویانی که چندین سال است با وجود 
اتمام تحصیلات متحمل هزینه های زیاد مالی و روحی شــده اند،  دســتور لازم را 

صادر کند.
0914---3531
* یک عده با خشک نگه داشتن درختان اقدام به قطع کردن آنها و سپس ساخت وساز 
مسکن می کنند. شــهرداری علاوه بر جریمه کردن این افراد باید آنان را ملزم به 

درختکاری جدید در نقطه دیگری بکند.
0922---9239
* مکان فروشگاه قدس سابق در میدان خراسان بیش از 13-12 سال است که به 
مخروبه ای تبدیل شده است درحالی که می تواند سرپناهی برای عده ای باشد و یا 
با اجاره های پایین به نیروهای کار و تولید اجاره داده شود. بنیاد مستضعفان تکلیف 

این ساختمان و امثال آن را معلوم کند.
عرفانی
* شــهرداری برای صدور پروانه ساخت ساختمان موانع زیادی برسر راه گذاشته 

که یا باید پول زیادی داشت و از این موانع عبور کرد یا از خیر ساخت گذشت.
0918---5421
* به عنوان مثال سوپر مارکت محل ما نوشابه فانتا زردرنگ را که قیمت درج شده 
روی آن که 6 هزار تومان اســت را به قیمت 7 هزار و پانصد تومان می فروشد. در 

جواب اعتراض ما هم می گوید: شما نخر! چه مرجعی باید رسیدگی کند؟
0912---9245
* وزارت کار باید با اصلاح قوانین کار، به تبعیض میان نیروهای رسمی، قراردادی 
و پیمانکاری که مزایا و حقوقشان تفاوت فاحشی دارد ولی کارشان یکسان است 

پایان دهد.
0938---6263

تقصیر شورای نگهبان این بود
که شماها را تأیید کرد

مشاور سابق رئیس جمهور با ادبیاتی مظلوم نمایانه می گوید شورای نگهبان بگوید 
اصلاح طلبان در انتخابات 1400 باشند یا نه.

اکبر ترکان در گفت وگو با خبر آن لاین مدعی شــد باید دید در انتخابات 1400 
قرار اســت مردم انتخاب کنند یا خیرخواهان در شــورای نگهبان انتخاب می کنند و 

مردم تأییدیه می دهند.
او مدعی شد: مشارکت پایین مردم در  انتخابات اسفند ماه نتیجه عملکرد اعضای 

این شورا بوده است.
به گفته او، شعارهای پوپولیستی و اقتصادی یا اجتماعی و آرمان گرایانه دیگر تاثیری 

بر نظر مردم ندارد و توجه افکار عمومی معطوف به عملکرد افراد است.
ترکان در عین حال بر بلاتکلیفی جریان اصلاح طلب صحه می گذارد و معتقد است 

چند و چون حضور اصلاح طلبان در انتخابات 1400 به شورای نگهبان بستگی دارد.
اکبر ترکان، اظهار کرد: در فضای سیاسی کشور ما دو نگاه وجود دارد، یک نگاه 
مردم سالاری دینی است و نگاه دیگر جمهوری است. مردم سالاری دینی و جمهوری 
هر دو به آرای مردم متکی هستند منتها در یکی مردم و جمهور انتخاب کننده هستند 

و در دیگری مردم و جمهور انتخاب کننده نیستند.
وی ادامه داد حالا باید دید انتخابات دور آینده ریاســت جمهوری در سال آینده 
چطور اســت، قرار اســت مردم انتخاب کنند یا خیرخواهان انتخاب می کنند و مردم 

تاییدیه می دهند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب درباره احتمال پررنگ شــدن برخی شعارهای 
پوپولیســتی و اقتصادی به خصوص با توجه به شرایط فعلی کشور و مشکلات فراوان 
معیشتی، گفت: همه مردم دیگر فهمیدند اینکه چه کسی چه شعاری بدهد مهم نیست 
و باید دید چه کسی عرضه انجام کار دارد. الان کارآمدی مهم است و اهمیت دارد و 

حرف ها دیگر مهم نیست.
ترکان همچنین با اشــاره به مشــارکت پایین مردم در انتخابات مجلس یازدهم 
در اســفندماه، خاطر نشــان کرد: همین انتخابات اخیر نتیجه نظارت اســتصوابی و 
خیرخواهانه شورای نگهبان بود یعنی شورای محترم نگهبان صلاح ندیدند یک گروه 
را تایید صلاحیت کند و تصمیم گرفتند کاندیداهای یک گروه دیگر تایید شدند که از 

آنها افرادی نماینده مجلس شدند.
اظهــارات آقای ترکان از چند جهت مخدوش اســت. نخســت این که مدعیان 
اصلاح طلبی هم در سال 92 و هم سال 96، دارای نامزد در گود رقابت های انتخاباتی 
بودند اما طبق برآوردهای نظرسنجی، ترجیح دادند عارف و جهانگیری را وادار به انصراف 
کنند. آنها ضمناً در انتخابات مجلس سال گذشته نیز آن قدر نامزد مازاد داشتند که 
در برخی شهرها مثل تهران به جای یک فهرست، چند فهرست ارائه کردند و اگر مورد 
استقبال مردم واقع نشدند، نه به خاطر نداشتن نامزد، بلکه به خاطر کارنامه پرخسارت 

دولت و مجلس برآمده از ائتلاف مدعیان اعتدال و اصلاحات بود.
اما در زمینه شــعارهای پوپولیستی حق با رقبای ترکان است. چه این که مردم 
ظرف 7 سال اخیر دیدند که چه کسانی وعده های قلمبه سلمبه دادند و به جای عمل و 
گره گشایی و ارائه کارنامه، مدام علیه مدیریت قبلی و شورای نگهبان و قوه قضائیه و سایر 
دستگاه ها بدگویی کردند و مسئولیت هیچ یک از سوءمدیریت های خود را نپذیرفتند.

مردم دیدند که چه کسانی با تحقیر طرف های ملی اما فقط در زمینه آبگوشت 
بزپاش برتری فناوری داریم(، بیگانه ستایی کردند و به جای این که از تولید و صادرات 
حمایــت کنند، مراکزی مانند مناطق آزاد تجاری را کانون واردات بی رویه و ضربه به 
تولید ملی کردند؛ و حالا هم به جای عذرخواهی از مردم، توپ را به زمین شــورای 
نگهبانی می اندازند که نامزدهای همین جماعت را با اغماض و تسامح تأیید صلاحیت 
کرد. در واقع اگر شورای نگهبان جای ملت باشد، اتفاقاً در همین عرصه است که مدعیان 

بی عمل و بدکارنامه را تأیید کرد.
گل به خودی نوبخت

با اظهارات خلاف واقع
سخنان خلاف مدیرانی مانند رئیس  سازمان برنامه و بودجه، گل به خودی و ضربه 

علیه منافع ملی است.
روزنامه فرهیختگان درباره سخنان اخیر نوبخت در همدان نوشت: وی در سخنانی 
که از ســوی یک رسانه دولتی منتشر شد، مدعی شد، آمریکایی ها اجازه فروش یک 
قطره نفت هم نمی دهند و تحریم  هایی که اعمال شــده از ماجرای نفت در برابر غذا 

هم سنگین تر است.
در اینکه آمریکا نمی خواهد ایران نفتی بفروشد و فشار حداکثری بر اقتصاد ایران 
وارد کند، تردیدی وجود ندارد، اما واقعیت  های کف میدانی گویای نکات دیگری است. 
هفته گذشته بود که منابع رسمی اقتصادی در چین رسما میزان واردات نفت از ایران 
را اعلام کردند که البته شواهد و قرائن نشان می دهد فروش غیررسمی نفت فقط به 

چین چند برابر رقم اعلام شده رسمی از سوی آنهاست.
در اینکه وضعیت ارزی دولت خوب نیست که آن هم حاصل کار خود دولت است، 
تردیدی وجود ندارد اما وضعیت ریالی دولت چطور؟ افزایش درآمد 10 برابری مالیات 
از بورس، فروش 60 هزار میلیاردی اوراق، درآمد 16 هزار میلیاردی از واگذاری  ها در 
بورس که سه هزار میلیارد بیشتر از درآمد پیش بینی شده تا پایان سال است و... نشان 

می دهد اوضاع ریالی دولت خیلی هم بد نیســت. به نظر ایشــان و دولت، مردم حتی 
رضایت نسبی از اوضاع درآمد  های ریالی خود دارند؟ ناکارآمدی و تبعیض روزافزون در 
حوز ه ای که صددرصد مرتبط با زیرمجموعه خود آقای نوبخت است، آیا توجیهی دارد؟

جناب نوبخت جوری مسئله را طرح می کند که گویا درآمد  های ارزی دولت صرفا 
به دلیل یک سری شرایط تحمیلی به این نقطه رسیده و خود دولت تقصیری نداشته و 
در این میان روی حافظه  های کوتاه مدت حساب ویژه کرده است. آقای نوبخت حتما 
خوب می داند که این اوضاع حاصل طراحی خود دولت در سیاســت خارجی اســت. 
زمانی که دولتمردان برای برجام مدال افتخار به گردن همدیگر می انداختند، منتقدان 

هشدار این روز ها را داده بودند.
ایــن اظهار عجز و ناتوانی اقتصادی دولت  تنها طرف غربی را در تحمیل فشــار 

حداکثری حریص تر می کند.
فرهیختــگان در ادامه با بیان اینکه »با تحریف، تحریم ها را تشــدید نکنید« از 

سوژه سازی خلاف واقع برای رسانه های ضد انقلاب انتقاد کرد.
آنچه به یادداشــت روزنامه فرهیختگان باید اضافه کرد، ذکر این نکته است که 
اظهــارات خلاف واقع نوبخت حتی اگر صددرصد درســت هم بــود صرفاً اعتراف به 
ناکارآمدی سیاســت های دولت و بی تدبیری مفرط در دل خوش کردن به برجام بوده 
است. چه اینکه دولت قبل بدون برجام، بسیار بیشتر از دولت برجام، نفت می فروخت 

و اعتنایی به تحریم های کذایی نداشت.
چرا هیچ دولتمردی

مسئولیت حراج ارز 4200 تومانی را نمی پذیرد
سخنان مشاور رئیس جمهور بار دیگر اهمیت پیگرد مدیرانی که چند میلیارد دلار 

را به قیمت رانتی 4200 تومان واگذار کردند، یادآور می شود.
اکبر ترکان اخیرا گفته اســت: »با خوش خیالــی ارز را 4200 تومان دادیم، یک 
عده هم بردند. فکر می کنید کالاهایی را که با ارز 4200 تومانی آوردند با چه قیمتی 
فروختند؟ مسلما با قیمت ارز آزاد. مابه التفاوت قیمت ارز 4200 تومانی و قیمت بازار 
را چه کسانی خوردند؟ آیا یک فرد، کاسب یا تاجر معمولی می توانست ارز ارزان بگیرد؟ 
هیچ وقت، چون فســادهایی اتفاق افتاد و ارزهــای ارزان را به عده ای دادند و آنها هم 
خوردند، یک لیوان آب هم روی آن. الان هم جوابگو نیستند، تنها شلوغ کاری می کنیم 

و بعد هم آب ها از آسیاب می افتد و فرزندانشان در کانادا و استرالیا کیف می کنند.«
بــه گزارش الــف، ماجــرای دلار 4200 تومانی از تلخ تریــن و عبرت آموزترین 
سیاست های اقتصادی در سال های اخیر است. اکنون و پس از حدود دو سال و نیم از 
اجرای این سیاست اکنون می توان به جرئت ادعا کرد دیگر هیچ کس از این سیاست 

دفاع نمی کند.
پیش تر ولی الله سیف رئیس کل وقت بانک مرکزی هم خویش را از این تصمیم مهم 
کنار کشیده بود. حسن روحانی هم در این روزها یک بار دیگر خود را از این سیاست مبرا 
کرد و گفت: »یک جلسه ای در ریاست جمهوری و همه اقتصادی های دولت و بیرون 
دولت تقریبا مشاورین همه حضور داشتند، آنجا گفتم اگر شما به این نتیجه رسیدید که 
ارز باید تک نرخی شود و همه تان اجماع دارید، با اینکه مخالف هستم موافقت می کنم 

اگر همه اجماع دارید، گفتند همه اجماع داریم.«
سیاســت دلار 4200 تومانی امروز مانند یک بچه ســرراهی است که هیچ کس 
مسئولیت آن را قبول نمی کند. علت آن هم واضح است چون این سیاست به شکست 

انجامید.
اکنون مسئولین دولتی باید به مردم توضیح دهند که چرا علی رغم اذعان به شکست 
این سیاســت همچنان بر ادامه آن، هرچند صرفا برای کالاهای اساسی، تاکید دارند. 
هروقت این پرسش از ایشان مطرح شده گفته اند اگر این حمایت انجام نشود قیمت 

کالاهای اساسی بالا می رود و به معیشت مردم آسیب وارد می شود.
در حالی که آنها تاکنون به این مسئله که ارز 4200 تومانی تاثیری بر پایین آمدن 
قیمت ندارد پاسخی نگفته اند. اکنون برای بسیاری از کالاهای اساسی ارز 4200 تومانی 
تخصیص می یابد اما با قیمتی بالاتر از قیمت ارز بازار آزاد به دست مصرف کننده می رسد.
پرسش دیگر که ناظر به سخنان ترکان است بیشتر متوجه دستگاه قضایی است. 
افرادی در این دو سال ارز 4200 تومانی دریافت کردند و هیچ کالایی با آن وارد نکردند. 

ارقام مختلفی در این زمینه مطرح شده است.
دستگاه قضایی در این زمینه اعلام کرده با تعدادی از این افراد برخورد کرده و به 
صدور حکم قطعی منجر شده است. اما افکار عمومی در این زمینه همچنان پرسش 
دارد. اولا باید مشخص شود در دو سال گذشته چه کسانی ارز دولتی دریافت کرده و 
تعهد خویش برای واردات را انجام نداده اند. ثانیا دستگاه قضایی باید به صورت شفاف 

به پرونده همه این افراد رسیدگی کند.
اما قوه قضائیه وظیفه مهم تری هم دارد و آن برخورد با افرادی است که ارز مورد 
نیاز کشور را بدون در نظر گرفتن شرایط کشور حراج کردند و بعضا به متخلفین دادند. 
فراموش نمی کنیم که در نیمه ابتدایی ســال 97 برخی برای دریافت دلار مسافرتی 
4200 تومانی مردم را مجانی به سفر خارجی می بردند و ارز ایشان را می گرفتند. آیا 

نباید با مسببین این حراج ملی برخورد کرد؟
رهبر انقلاب در مرداد 97 این خواسته از دستگاه قضایی را مطرح کردند اما تاکنون 
بی پاســخ مانده است. ایشان بیان داشتند: »ارز را یا سکه را وقتی که به صورت غلط 
تقسیم می کنند، این دو طرف دارد: یکی آن که می آید و این را می گیرد و مثلا فرض 
کنید قاچاقچی است یا به قاچاقچی می فروشد؛ یکی آن که این را می دهد. ما همه اش 
داریم دنبال آن کسی که »می گیرد« می گردیم - مفسد اقتصادی، قاچاقچی - در حالی 

که تقصیر عمده متوجه آن کسی است که »داد«؛ او را باید دنبال کرد.«
از قوه قضائیه انتظار می رود مطالبه رهبری را اجابت کنند و با مسئولینی که این 

سهل انگاری بزرگ در حوزه مسئولیت ایشان رخ داده است برخورد کنند.
از وعده لغو تحریم ها

تا توجیه ناکارآمدی با تحریم ها!
روزنامه رسمی دولت در توجیه ناکامی های مدیریتی می گوید: دولت روحانی 5 

سال با ظالمانه ترین تحریم ها روبه رو بوده است.
ایران در یادداشتی به قلم هادی حق شناس، وی را استاد دانشگاه معرفی کرد و حال 
آنکه استاندار گلستان است و پیش از آن، معاون سازمان بنادر و کشتیرانی بوده است.

حق شناس در این یادداشت می نویسد: دولت برای یک سال پایانی خود نقشه راه 
اقتصادی ترســیم کرده است. در سال پایانی دولت مشکلات متعددی وجود دارد که 

بخش قابل توجه آن به علت تحریم های ظالمانه ایجاد شده است.
اســتاندار گلستان می افزاید: دولت روحانی در 7 سال فعالیت خود دستاوردهای 
بسیار خوب و مهمی را در بخش صنعت نفت، پتروشیمی، برق، آموزش عالی و بهداشت 
و درمان به دســت آورده اســت که باید رسانه ای شود وهمه مردم بدانند که دولت با 
وجود سیل، زلزله، کرونا و تحریم توانسته در بخش های مختلف اقتصاد پیشرفت کند. 
دولت روحانی 5 سال با ظالمانه ترین تحریم ها روبه رو شده و با وجود رفتارهای مغرضانه 
برخی کشورها و محدودیت هایی که آمریکا گذاشته بود، در صنایع مختلف به پیشرفت 
دست یافت؛ دستاوردهای دولت در قیاس با سایر دولت ها که شرایط بهتری داشتند 
به خصوص از نظر منابع مالی، بی سابقه بوده است. همان گونه که عنوان شد اصلی ترین 
مشکل دولت، نبود منابع مالی است، اگر دولت بتواند به منابع مالی دست پیدا کند، 
پروژه های عمرانی به سرانجام می رسد و این امر برای دولت های بعدی به یادگار خواهد 
ماند. بر این اساس چهار توصیه جدی و مهم برای دولت دارم تا به منابع مالی دست 

پیدا کند و  از بحران ها بگذرد.
اولین نکته این است که دولت دارایی های خود را بفروشد؛ این امر به منزله فروش 
دارایی ها از طریق ســهام نیست، دولت از طریق مذاکره هم می تواند دارایی های خود 

را به فروش برساند.
دومین نکته این است که دولت بر اتمام پروژه های عمرانی که به مراحل پایانی 

رسیده است، تمرکز کند.
سومین مورد این است که دولت به سمت افزایش نرخ اشتغال و کاهش نرخ تورم 
برود. مردم ایران بسیار هوشمند هستند و می دانند که حرکت دولت به سمت اتمام 
پروژه های عمرانی به منزله ایجاد اشتغال است. در این میان کاهش  تورم در کنار رشد 

اشتغال به اقتصاد ایران کمک شایانی می کند که نباید از آن غفلت کرد.
چهارمین نکته که ذکر آن ضروری است، انضباط مالی است، دولت در این بخش 
باید تمام تلاش خود را کند؛ یکی از نکاتی که در این حوزه توجه سیاســتگذاران را 
می طلبد اخذ مالیات از سازمان ها، نهادها، ارگان ها و افرادی است که فرار مالیاتی دارند. 
دولت باید سازوکاری را اتخاذ بکند که فرار مالیاتی به حداقل برسد؛ اگر چنین امری 
دنبال شود بخش قابل توجهی از کمبودهای درآمدی دولت برطرف می شود و می توان 

به سمت اصلاح حرکت کرد.
اگر پروژه های نیمه تمام به سرانجام برسد، نرخ تورم و نقدینگی کنترل می شود و 

دیگر با چاپ پول اقتصاد اداره نخواهد شد.
آنچه از این مدیر دولتی باید پرسید این است  که؛ اولا شما با آدرس لغو تحریم ها 
از طریق دادن امتیاز در مذاکره رای آوردید و حالا هم برای توجیه ناکارآمدی خود به 
تحریم های بی سابقه استناد می کنید. پس بفرمایید در این 7 سال دقیقا مشغول چه 
کاری بوده اید که تحریم ها - با وجود واگذاری امتیازات هنگفت - بیشتر شده است؟!

ثانیا آقای روحانی تاکید کرد سهم کرونا در رکود اقتصادی کلا 3 درصد بوده است. 
چرا می خواهید مسئولیت سوءمدیریت را گردن کرونا بیندازید و حال آنکه اقتصاد قبل 

از آن در رکود تورمی عمیق - حاصل از سوءمدیریت شما - بود.
ثالثا این استاد محترم دانشگاه)!( بایدهای قابل تاملی برای بیرون آمدن دولت از 
گرفتاری خودساخته پیشنهاد می کنند اما حتما عنایت دارند که اغلب این بایدها در 
7 سال گذشته مورد اعتنا و اهتمام نبوده؛ چرا؟! دولت غیر از بهره برداری از پروژه های 
بزرگ دولت ماقبل خود، چند پروژه بزرگ را هم راساً شروع کرده تا به پایان برساند یا 
برای دولت بعدی به یادگار بگذارد؟ دولت چرا در این مدت سراغ افزایش نرخ اشتغال 
نرفت و با رکود تولید، بیکاری تشدید شد؟ چرا به تکلیف انضباط مالی و اصلاح ساختار 

بودجه عمل نشد؟ و...
رابعا تعبیر اگر چنین و چنان شود، نرخ تورم و نقدینگی کنترل می شود و دیگر 
اقتصاد با چاپ پول اداره نخواهد شــد، همه جملات شــرطی است که بدون تمهید 
مقدمات - چنان که در هفت سال گذشته نشد - در حد آرزواندیشی و وعده  درمانی 

باقی خواهد ماند.

»ملت عزیز ما که مبارزان حقیقی و راســتین ارزش های 
اسلامی هســتند، به خوبی دریافته اند که مبارزه با رفاه طلبی 
سازگار نیست؛ و آنها که تصور می کنند مبارزه در راه استقلال 
و آزادی مســتضعفین و محرومان جهان با ســرمایه داری و 
رفاه طلبی منافات ندارد با الفبای مبارزه بیگانه اند. و آنهایی هم 
که تصور می کنند سرمایه داران و مرفهان بی درد با نصیحت و 
پند و  اندرز متنبه می شــوند و به مبارزان راه آزادی پیوسته و 
یــا به آنان کمک می کنند آب در  هاون می کوبند. بحث مبارزه 
و رفاه و سرمایه، بحث قیام و راحت طلبی، بحث دنیاخواهی و 
آخرت جویی دو مقوله ای است که هرگز با هم جمع نمی شوند. 
و تنها آنهایی تا آخر خط با ما هستند که درد فقر و محرومیت 
و اســتضعاف را چشیده باشــند. فقرا و متدینین بی بضاعت 
گردانندگان و بر پا دارندگان واقعی انقلاب ها هســتند«؛ این 
جملات بنیادین و آتشــین بخشی از پیام راهبردی و تاریخی 
حضرت امام خمینی)ره( به مناسبت قبول قطعنامه 598 است. 
پیامی که اگر رهنمودهای آن از ســوی مسئولان کشور جدی 
گرفته شده و نصب العین قرار می گرفت، با بسیاری از مشکلات 

امروز مواجه نبودیم.
در این روزگار انتظار آنکه مسئولان درد فقر، گرانی، بیکاری، 
اجاره نشینی، چند ماه حقوق عقب افتاده، شرمندگی در برابر 
خانواده، چند جوان بیکار در خانه و...-که بســیاری از مردم 
حداقل با چند مورد از آن دست به گریبانند- را عملًا و در زندگی 
شخصی خود نیز درک و لمس کنند، انتظاری دور از دسترس 
بوده و به خوش خیالی تنه می زند. اما حال که متاسفانه اینچنین 
نیست، آیا هیچ راه دیگری نیز برای کاستن از فاصله مسئولین 
و مردم وجود ندارد؟! برای آنانکه اهل درد باشند بی شک هست.

یکی از این راه ها رفتن مسئولین میان مردم است. داستان 
پر آب چشــم فیش های نجومی را فرامــوش نکرده ایم. آن 
مسئولانی-هر چند  اندک نسبت به شمار مسئولان کشور- که 
دریافت کننده چنان حقوق هایی بودند -از ده ها تا صدها میلیون 
تومان- اگر اهل رفتن میان مردم بودند، به چنان بلایی گرفتار 
و چنین کثافتی آلوده نمی شــدند. مگــر می توان بین مردم 
رفت و بی واســطه پای درددل های آنان نشست و در حالی که 
 زندگی عده ای لنگ چند میلیون تومان است و یا برخی برای
میلیون بدهی پشــت میله های زندان هستند، هر ماه  چند ده 
چند صد میلیون حقوق گرفت و شــب ســر آسوده بر بالین 
گذاشت؟! رفتن و بودن میان مردم اثرات بسیاری دارد که دوری 
از زیاده خواهی و مهار طمع در بیت المال تنها یکی از آنهاست. 
تنها حــدود صد روز از عمر مجلــس یازدهم می گذرد و 
بحمدالله در همین مدت کوتاه، تا حد زیادی مشــخص شده 
امید ملت به این مجلس اشــتباه نبوده است. سفرهای متعدد 
نمایندگان به گوشــه و کنار کشور -بخصوص مناطق محروم و 
پرمشکل- یکی از حرکت های بجا و قابل تقدیر مجلس یازدهم 
اســت که می تواند خانه ملت را به مجلس تراز انقلاب اسلامی 
و رأس امور نزدیک تر کند. ســفر نمایندگان به خوزســتان 
برای پیگیری مشــکل آب غیزانیه و کارگران هفت تپه، سفر 
به سیســتان و بلوچستان و بالاخره ســفر چهار روزه اخیر 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس به همراه رؤسای کمیسیون ها 
به استان خوزســتان چند نمونه از این حرکت های جهادی و 
 امیدبخش است. سفرها و سرکشی های متعدد و بعضاً سرزده 
آیت الله رئیسی، رئیس قوه قضائیه طی چند ماه اخیر نیز از همین 
جنس و سنخ است. چرا باید این گونه حرکت ها را قدر دانست 

و ارج نهاد و چه نکاتی درباره آن می توان گفت؟
 1- دشمنان جمهوری اســلامی از ابتدای پیروزی انقلاب 
بنای ایجاد و القای شکاف میان مردم و مسئولین را داشته اند. 
این تلاش طی ســال های اخیر بشــدت افزایش یافته و وارد 
مرحله تازه ای شده است. شاید بتوان گفت یکی از اصلی ترین 
ماموریت های جریان تحریف در حال حاضر همین مسئله القای 
شکاف میان مردم و مسئولین و ناامید کردن جامعه است. مقابله 
با این حرکت خبیثانه راه های متعددی دارد اما بی شک اولین 
و موثرترین راه آن حضور مستمر و بی واسطه مسئولان میان 
مردم است. نفس همین حضور پادزهر موثری است که درصد 
بالایی از تلاش بی وقفه و مسموم جریان تحریف را بطور خودکار 

خنثی می کند.
2- اگرچه مسئولان از طرق مختلف در جریان مسائل و امور 
کشور قرار می گیرند اما اطلاعی که از طریق گزارش های اداری و 
بوروکراتیک حاصل می شود با اطلاع و درکی که یک مسئول و 
مدیر با حضور در قلب میدان و بررسی شخصی به دست می آورد 
بی شک بسیار متفاوت است و روی تصمیمات آن مسئول اثر 

مستقیمی خواهد داشت.
3- یک مسئله بســیار مهم و کلیدی و متاسفانه مغفول 
کشور آن است که مردم پیش و بیش از آنکه توقع حل سریع 
و فوری مشکلات را داشته باشند، توقع دارند مسئولین گوش 
شنوایی برای شــنیدن درددل ها و مسائل آنها داشته باشند. 
کســی نمی تواند ادعای حل مشکلات استانی پهناور و دارای 
مسائل و مشکلات عدیده و بعضاً مزمنی مانند خوزستان را با 
یک سفر چند روزه داشته باشد و ندارد، اما چنین سفرهایی با 
این کیفیت و حجم بازدیدها اولین و اصلی ترین خواسته مردم 
را پاسخ می دهد. به آنان ثابت می کند که مسئولان بلاواسطه در 
جریان مشکلات بوده علی رغم همه تنگناها به دنبال حل آنها 
هستند. چه دستاوردی بزرگ تر از امید واقعی به مردم دادن و 

چه خاری از این دردناک تر در چشم دشمن؟!
4- ماه هاست که نه تنها ایران بلکه تمام دنیا درگیر بلایی 
مهلک و مخوف به نام کروناســت. ویروس کرونا آثار عجیب و 
غریب و نادری بر تمام شئون زندگی بشری داشته است. یکی 
از آنها به رخ کشــیدن مرگبار شکاف های طبقاتی و رنج نبود 
یا کمبود عدالت است. ثروتمندان خود را کاملًا قرنطینه کرده 
و از ایــن ویروس در امانند اما میلیاردها نفر هرچند با رعایت 
مسائل بهداشتی و ایمنی، باید با کرونا زندگی کنند. مسئولانی 
که در این شرایط میان مردم می روند و چهره به چهره با آنان 
به گفت وگو می نشینند، بهرحال این ریسک را به جان می خرند 
و سلامت خود را به خطر می اندازند و نباید از اثرات و اهمیت 

این قضیه نیز غافل بود.
5- متاسفانه برخی -هر چند کم شمار- از نیروهای دلسوز 
نظام و انقلاب در گوشه و کنار اظهارات و مواضعی دارند که این 
سفرها و حرکت ها را تبدیل به رقابت درونی جریان انقلابی و 
حزب اللهی می کند. ایــن گونه اظهارات و مواضع با هر نیت و 
هدفی مذموم و غیرقابل قبول است. هدف باید خدمت به مردم 
و گشودن گرهی از کار کشور باشد. اینکه دست چه کسی گره 
را می گشاید و وابســته به کدام جریان و گروه سیاسی است، 

مهم نیست. 
6- نکته مهم و پایانی اینکه چنین حرکت هایی جلوه ای از 
یک نوع مدیریت اســت. متاسفانه مدیریت کشور طی 7 سال 
گذشته حتی تهران نشین نیز نبوده است. نگاهی گذرا و اجمالی 
به روندهای مدیریتی و سیاسی-اقتصادی کشور نشان می دهد 
در این مدت مدیریت وین و نیویورک نشین بوده است. مدیریتی 
که با رها کردن امور و پیوند زدن اقتصاد به سیاست خارجی، 
به مردم وعده داد همه چیز را حل کرده و کشــور را گلستان 
می کنــد و امروز نتایج آن را می بینیــم. نقطه مقابل این نوع 
مدیریت، مدلی است که آستین ها را بالا زده و از رفاه و راحتی 
و حتی ســلامت خود مایه گذاشته و به دل مشکلات می زند و 
منتظر نیســت که ببیند از نشست وین و نیویورک دود سفید 
بلند می شود یا ســیاه. در چنین شرایطی عجیب نیست اگر 
عده ای سیاست زده با کمال بی شرمی به نشستن مسئولان پای 
درددل مردم محروم در نقاط دور افتاده کشور انگ پوپولیستی 
و کار تبلیغاتی و انتخاباتی بزنند. حنای این کاســبان تحریف 

مدت هاست که رنگ باخته است.

شرمندگی برای
مدیریت نیویورک نشین

یادداشت روز

محمد صرفی

صفحه 2
یک شنبه ۱۶ شهریور ۱۳۹۹ 
۱۷ محرم ۱۴۴2 -شماره 22۵۵۵  

در گفت وگوی کیهان با نمایندگان مجلس بررسی شد 

كاهش قیمت، افزایش امنیت و ارتقاء كیفیت
سه هدف طرح ساماندهی فضای مجازی

سرویس سیاسی-
موضوع فضای مجازی در کشور 
ما خاصه در سال های اخیر موضوع 
پربحث و چالش برانگیزی بوده است. 
هرگاه که دلسوزانی خواسته اند قدم 
گوناگونی  صداهای  بگذارند  پیش 
از جاهای مختلف برخاســته تا با 
مانع  و حاشیه سازی  شبهه افکنی 

این دست اصلاحات شوند.
اخیرا طرحــی در مجلس با عنوان 
اجتماعی«  پیام رسان های  »ساماندهی 
اعــلام وصول شــد. به محض انتشــار 
خبر اعلام وصــول این طرح، همانگونه 
که پیش بینی می شــد هجمه ها به این 
طرح با هدف تخریب آن آغاز شــد. این 
جماعت در این مورد هم مثل همیشه از 
شگرد جنجال و ترساندن مردم استفاده 
کردند. برای نمونه در برخی از سایت ها 
عنوان شد که این طرح در پی آن است 
تا پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی را 
فیلتر کند یا اینکه شبهات دیگر بعضا در 
ســایت های دولتی نظیر ایرنا علیه این 
طرح مطرح شــد! چنانکه در ادامه نیز 
خواهیم دید که عمده این طرح تکالیفی 
بوده که در شــبکه ملی اطلاعات آمده 
بوده و لذا اساسا دولت و وزارت ارتباطات 
موظف به اجرای آن بوده و تاکنون روی 

زمین مانده است.
طرحی برای حمایت از کاربران

طرح »صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های 
اجتماعی« از سوی حجت الاسلام پژمانفر 
-نماینده مردم مشهد و رئیس کمیسیون 
اصل 90- به هیئت رئیســه ارائه شــده 
اســت. وی در گفت وگو با کیهان ضمن 
رد شبهات مطرح شده، با بیان اینکه ما 
در این طرح تمام همت مان دفاع از حق 
مردم در فضای مجازی است، افزود: »در 
این زمینه سؤال هایی مطرح است از قبیل 
اینکه آیا میان قیمت اینترنت و خدماتی 
که توسط اپراتورها به مردم ارائه می شود 
تناسبی وجود دارد؟ آیا خدماتی که در 
فضای مجازی به مردم ارائه می شود در 
حد و اندازه آنها است یا خیر؟ اینترنتی 
که امکان ارسال و دریافت یک عکس و 
فیلم را با بدترین کیفیت ممکن فراهم 
می کند آیا قابل قبول اســت؟« پژمانفر 
سپس اظهار داشت: »اگر در مقام مقایسه 
برآییم در مورد کیفیت اینترنت کشورمان 
)آن هم نه با کشورهایی نظیر آلمان، کره 
جنوبی یا ژاپن بلکه( با کشورهای دور و 
اطرافمان خواهیم دید که کیفیت اینترنت 
کشورمان از کشورهایی مانند افغانستان 
و عراق نیز بدتر است. به جرات می توان 

گفت که بدترین کیفیت اینترنت در ایران 
ارائه می شود.«

اینترنت بی  کیفیت
با گران  ترین قیمت!

در ادامه پژمانفر به وضعیت قیمت 
اینترنت در ایران اشاره کرد و با بیان اینکه 
کاربران ایرانی بیشــترین هزینه را بابت 
اینترنت پرداخت می کنند، در ادامه گفت: 
»از لحاظ قیمــت اینترنت نیز ما داریم 
بیشترین هزینه را بابت اینترنت پرداخت 
می کنیم و دولت در ارتباط با این موضوع 
چندهزار میلیارد تومان سالانه برداشت 
می کند و در کنار آن باز هم از مردم برای 
اینترنت، مالیات دریافت می کند. در واقع 
دولت در این فضای بی حساب و کتاب 
دست در جیب مردم می کند و سالیانه 
چند هزار میلیــارد تومان پول از جیب 

مردم برداشت می کند.«
رئیس کمیسیون اصل 90 در ادامه 
افزود: »از لحاظ امنیت نیز می بینیم که 
امنیتی که اینترنت برای ما دارد بدترین 
نوع امنیت است. هم از نظر امنیت عمومی 
و هــم از نظر امنیت شــخصی؛ امنیت 
عمومی ما در فضــای مجازی در خطر 
اســت و به دلیل اینکه سطح دسترسی 
کاربران در فضای مجازی با هم مساوی 
اســت، کودکان در این فضا بیشــترین 
آســیب را می بینند و خانواده ها نگران 
این موضوع هستند. در کشورهای دیگر 
این سطح دسترسی تعریف شده است. 
برای افراد زیر 18سال، برای افرادی که 
تخصصی بــه پژوهش می پردازند، برای 
بزرگســالان و... برای هر کــدام از این 
طیف ها دسترســی های خاصی تعریف 
شــده است. در کشــور ما اما اپراتورها 
همان بســته اینترنتی را که به یک فرد 
50ساله می دهند، همان بسته را نیز در 
اختیار یک نوجوان 15ساله می گذارند.«

ایــن نماینــده مجلــس در ادامه 
خاطرنشــان ســاخت: »برای فهمیدن 
وضعیت امنیت در اینترنت کافی است 
ســری به پلیس فتا بزنید. خواهید دید 
که از لحاظ امنیت شــخصی هم حجم 
قابل توجهــی از پرونده ها در پلیس فتا 
تشکیل می شود و مربوط به نقض حریم 
شــخصی افراد است، این پرونده ها گواه 
این موضوع است.« پژمانفر در ادامه افزود: 
»برای اینکه بتوانیم اینترنت را به صورت 
اصولی و متناســب با سن و نیاز و شغل 
به افراد بدهیم مانند کشورهای اروپایی؛ 
باید هویت صاحبان سیم کارت ها کاملا 
مشخص باشــد. جای تاسف است که 
هنوز 30میلیون سیم کارت فاقد هویت 
در کشور داریم و اپراتورها اهتمامی برای 

پایان دادن به وضعیت این سیم کارت ها 
ندارند.«

تنزل قیمت اینترنت
تا یک  دهم قیمت کنونی

رئیس کمیســیون اصل 90 گفت: 
»من سال هاســت که در مورد مسایل 
فرهنگی به صورت عام و فضای مجازی 
به صورت خاص کار کرده ام، در شورای 
عالی فضای مجازی و کمیته های مربوط 
بــه آن حضور داشــته و ایــن طرح را 
به صــورت علمی دنبال کــرده ام حال 
می خواهم اگر این طرح قانونی شــود، 
قیمت اینترنت تنزل پیدا می کند و امنیت 
فضای مجازی بالا می رود. ادعا می کنم 
که در صورت تصویب این طرح، قیمت 
تمام شده اینترنت برای مردم به یک دهم 
قیمت فعلی می رسد و اینترنت با بالاترین 
کیفیــت ارائه می شــود.« این نماینده 

مجلــس افزود: »امروز کــه از اینترنت 
بین الملل اســتفاده می کنیم سرورهای 
ما در کانادا مستقر هستند و در صورت 
تصویب این طرح، وزارت ارتباطات باید 
زمینه ای فراهم کند که این سرورها در 
داخل کشور باشد و خدمات ارائه دهند.«
حمایت از تولیدکنندگان محتوا 

پژمانفــر خاطرنشــان کــرد: »ما 
تنها کشــوری هســتیم که در آن هم 
مصرف کننده پهنای باند برای دریافت 
خدمــات پول پرداخــت می کند و هم 
تولیدکننده؛ برای مثال یک فیلمســاز 
مجبور است برای بارگذاری فیلم خود در 
اینترنت هزینه پهنای باند پرداخت کند و 
من و شمایی که آن فیلم را می بینیم نیز 
به عنوان مصرف کننده، باید برای دانلود 

آن پول پرداخت کنیم.«

گفت و شنود

پا پهن ها!
گفت: روزنامه زنجیره ای آرمان نوشــته اســت برقراری روابط 
میان امارات و اسرائیل می تواند منجر به استقرار پایگاه های نظامی 
رژیم صهیونیســتی در امارات بشود و اسرائیل به 15 کیلومتری ما 

می رسد!
گفتم: خُب، که چی؟!

گفت: نوشته، این شرایط برای ما خطرناک خواهد شد!
گفتم:  چرا نمی نویسد شــرایط برای اسرائیل خطرناک 
می شود و نظامیان صهیونیست آسان تر  به جهنم می روند؟ 
گفــت: تازه امارات هم لت و پار می شــود و جزای خیانت خود 

را می گیرد.
 گفتم: گرگی با یک شتر طرح دوستی ریخته بود و قرار شد

بــا هم زندگی کنند. یک روز که شــتر به صحرا رفته بود، 
گرگ دو تا کره شتر را خورد و هنگامی که شتر برگشت به 
 او گفت؛ متاسفانه شیر حمله کرد و دو تا از بچه ها را خورد! 
 شتر با دســتپاچگی پرسید؛ بچه های مرا یا بچه های تو را؟ 

گرگ گفت؛ من و تو نداریم، دوتا از آن پا پهن ها را...!

برای اولین بار اعتراف شد 

وزیر دفاع انگلیس: به ایران بدهکاریم
وزیر دفاع انگلیس برای اولین بار 
به بدهکار بودن این کشور به ایران 
درخصوص پرونده تانک های چیفتن، 

اعتراف کرد.
گاردین در گزارشــی نوشت: »بن 
والاس« وزیــر دفاع انگلیس برای اولین 
بار با تائید اینکه کشــورش در ماجرای 
تانک های چیفتن به ایران بدهکار است 

اعــلام کرد که فعالانه به دنبال پرداخت 
این بدهی به تهران است. به گزارش مهر، 
ایران در زمان رژیم پهلوی سفارش خرید 
تانــک چیفتن از انگلیس را داده بود اما 
لندن به بهانه پیروزی انقلاب اسلامی در 
ایران از عمل به تعهدات خود سر باز زد 
و اکنون تخمین زده می شود که میزان 
بدهــی انگلیس به ایــران به دلیل عدم 

تحویل این تانک ها بالغ بر 400 میلیون 
پوند باشد. تاکنون دادگاه های متعددی 
در این خصوص برگزار شده که آخرین 
مورد آن در ژانویه ســال جاری میلادی 
بود. یکی از مسائل مورد مناقشه بین ایران 
و انگلیس، سودی است که بر این بدهی 
تعلق می گیرد؛ ســال گذشته میلادی 
دادگاه عالــی در لندن حکم داد که این 

ســود به دلیل تحریم های اتحادیه اروپا 
قابل پرداخت نیست. گفتنی است لندن 
می کوشد این پرونده قدیمی را با ماجرای 
دستگیری و محکومیت نازنین زاغری که 
به جرم جاسوسی در زندان است پیوند 
بزند و به این ترتیب هم جاسوس خود 
را آزاد کرده و هم جمهوری اسلامی ایران 

را متهم سازد.
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سخنگوی وزارت امور خارجه با 
بیان اینکه سفر وزیر خارجه سوئیس 
به تهران ربطی به مسائل روابط ایران 
و آمریکا ندارد، گفت: این سفر از 
قبل و در چارچوب روابط دوجانبه 
برنامه ریزی شده و به دلیل شرایط 
ناشی از شیوع کرونا با تاخیر انجام 

می شود.
ســخنگوی  خطیب زاده  ســعید 
وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسش 
سفر »ایگنازیو  درخصوص  خبرنگاران 
کاسیس« وزیر خارجه سوئیس به تهران 
اظهار داشت: این سفر طبق برنامه ریزی 
قبلــی و در چارچــوب روابط دوجانبه 
برنامه ریزی شده بود. خطیب زاده افزود: 
برنامه های رسمی ســفر وزیر خارجه 

ســوئیس بعد ازیک توقــف کوتاه در 
اصفهــان، از روز یکشــنبه در تهــران 
آغاز می شــود که مهم ترین آن جلسه  
یکصدمین سالگرد آغاز روابط دو کشور 
اســت. وی در ادامه خاطرنشــان کرد: 
برنامه دیدارهای وزیر خارجه سوئیس 
با رئیس  جمهور، وزیــر امور خارجه و 
برخی دیگر از مقامات عالیرتبه کشورمان 
نیز در روزهای یکشنبه و دوشنبه انجام 
خواهد شــد.  سخنگوی وزارت خارجه 
در مورد محورهای اصلی مذاکرات وزیر 
خارجه ســوئیس در تهران تاکید کرد: 
محورهای اصلی مذاکرات و دیدارهای 
ایشــان، رایزنی و تبــادل نظر در مورد 
موضوعات مورد اهتمام مشــترک در 
عرصه دوجانبه، منطقه ای و بین المللی 

و همچنین موضوعات مربوط به کانال 
مالی سوئیس خواهد بود. خطیب زاده  
در ادامه این گفت وگو ضمن تشــریح 
روابط دوجانبه تهران و برن افزود: دولت 
اینکه حافظ منافع  ســوئیس علاوه بر 
آمریکا در ایران است، حافظ منافع ایران 
در کانادا و حافظ منافع متقابل ایران و 
عربستان در دو کشور هست و لذا علاوه بر 
ابعاد دوجانبه، روابط دو کشــور دارای 
گستردگی موضوعی در این ارتباط نیز 
است.  وی در مورد گزارش های منتشره 
درخصوص تماس هــای پمپئو با وزیر 
خارجه ســوئیس تاکید کرد: این سفر 
ربطی به مســائل روابط ایران و آمریکا 
ندارد. این ســفر از قبل و در چارچوب 
روابط دوجانبه و سفرهای منظم وزرای 

خارجه دو کشــور برنامه ریزی شده که 
البته بدلیل شرایط ناشی از شیوع کرونا 
با تاخیر انجام می شود. به گزارش فارس، 
سخنگوی وزارت خارجه خاطرنشان کرد: 
تماس های شتابزده وزیر خارجه آمریکا 
با شخصیت هایی که قصد سفر به ایران 
دارند مســئله تازه ای نیست و پمپئو از 
سر استیصال و ناچاری سعی می کند تا 
سیاست موهوم فشار حداکثری واشنگتن 
را به هرطریقی پیگیری کند و لذا تلاش 
می کند کشورهای ثالث را از روابط عادی 
بــا ایران منصرف کند که البته تاکنون 
شکســت خورده است. همانطور که در 
موضوع ســفر آقای گروسی مدیرکل 
آژانس به تهران هم شکست خوردند، این 
بار هم این  فشارها شکست خواهد خورد. 

خطیب زاده:  

سفر وزیر خارجه سوئیس به تهران 
ربطی به مسائل روابط ایران و آمریکا ندارد


